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ABSTRACT: The study highlighted the importance of the need to study agricultural 

land resources in the recent period, what are the determinants of land use in agricultural 

activity, and the measurement of the economic and productivity efficiencies of these 

lands. Therefore, the study aimed to determine the current state of efficiency in the 

utilization of land resources in the different centers of Monofiya governorate, In the 

context of estimating the percentage of lost production due to the low productivity of 

agricultural land in the governorate. The importance of this study is to shed light on the 

levels of agricultural production that were accessible if it was used The study relied on a 

number of sources to obtain the published and unpublished secondary data collected 

from periodic publications, records and statistics, including the Agricultural Statistics 

Bulletin issued by the Economic Affairs Sector at the Ministry of Agriculture, Land 

Reclamation and Statistical Yearbook issued by the Central Agency for Packaging The 

study also adopted different methods of research in order to achieve the objectives of 

the previous study. Accordingly, the method of descriptive statistical analysis as well as 

the method of quantitative analysis The second part dealt with the research problem in 

four sections. The first part dealt with the theoretical framework of the study. The second 

part dealt with the reference review of the studies, research and previous scientific 

messages related to the subject of the study. In the province of Monofia to find out the 

most important crops planted in the province. The fourth section was to estimate the 

technical efficiency of the most important crops planted in different centers of the 

province. The study concluded with the results and recommendations that would help in 

the Aegean Ad solutions appropriate to this problem. In addition to the annexes and 

references Arabic and foreign. 
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 الاقتصادية لاستخدام الأراضي الزراعية دراسة حالة بمحافظة المنوفيةالكفاءة  عنوان الرسالة:
 ابراهيم عبدالجواد قطب البأساوي اسم الباحـث :
 فى العموم الزراعية الماجستير الدرجة العممية:

 الزراعي الاقتصاد القسم العممى :

 11/1/2012تاريخ موافقة مجمس الكمية : 
 المنوفية جامعة الزراعة، كمية ، الزراعي الاقتصاد أستاذ   دـــــــــابو سع حسن نبيهأ.د/  لجنة الإشراف:

 ، كمية الزراعة، جامعة المنوفية الزراعي الاقتصاد ستاذأ   مي عبدالفتاح عيشعأ. د/  

 رئيس الوحدة البحثية بالمنوفية )سابقا(و الاقتصاد الزراعي معهد بحوث    اوريــصالح محمد المغد/    

 الممخص العربى

برزت أهمية الحاجة إلى دراسة الموارد الأرضية الزراعية فى الفترة الأخيرة،وما هىى محددات استخدام الأراضى فى 
وقياس الكفاءات الاقتصادية والانتاجية لتمك الأراضى ولذلك استهدفت الدراسة الوقوف عمى الوضع الراهن  النشاط الزراعى،

د الأرضية فى المراكز المختمفة لمحافظة المنوفية،وذلك لأهم المحاصيل المزروعة لمكفاءة فى استغلال الموار 
بالمحافظة،وذلك فى إطار تقدير نسبة الإنتاج المفقود الراجع لانخفاض الكفاءة الإنتاجيةللأراضى الزراعية بالمحافظة.وتأتى 

كان يمكن الوصول إليها اذا ما كان يتم استغلال اهمية هذة الدراسة فى إلقاء الضوء عمى مستويات الإنتاج الزراعى التى 
الموارد الأرضية الاستغلال الأمثل هذا وقد اعتمدت الدراسة عمى العديد من المصادر فى الحصول عمى البيانات الثانوية 

حصائيات دورية منها نشرة الإحصاءات الزراعية  الصادرة المنشورة وغير المنشورة والتى تم تجميعها من نشرات وسجلات وا 
عن قطاع الشئون الاقتصادية بوزارة الزراعة واستصلاح الأراض والكتاب الإحصائى السنوى الصادر عن الجهاز المركزى 
لمتعبئة العامة والإحصاء،هذا كما اعتمدت الدراسة عل العديدمن طرق البحث المختمفة بغرض تحقيق أهداف الدراسة 

تم استخدام اسموب التحميل الإحصائى الوصفى وكذلك اسموب التحميل الكم لقياس السابق الإشارة إليها،وبناء عمى ذلك فقد 
خصائص العديد من متغيرات الدراسة،هذا وقد قامت الدراسة بتناول هذة المشكمة البحثية فى أربعة أبواب تناول الباب الاول 

ات والبحوث والرسائل العممية السابقة ذات الاطار النظرى لمدراسة،بينما تناول الباب الثانى الاستعراض المرجعى لمدراس
الصمة بموضوع الدراسة،فى حين تناول الباب الثالث الأهمية النسبية لمحاصيل التركيب المحصولى بمحافظة المنوفية 
 لموقوف عمى أهم المحاصيل المزروعة بالمحافظة،وقد جاء فى الباب الرابع تقدير الكفاءة الفنية الإنتاجية لأهم المحاصيل

وانتهت الدراسة بالنتائج والتوصيات التى من شأنها ان تساعد فى إيجاد حمول مناسبة  المزروعة بمختمف مراكز المحافظة،
 لهذة المشكمة.بالإضافة إلى الملاحق والمراجع العربية والأجنبية.

 
 

 

 

 

 


